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KOMMUNLEDNINGSKONTOR KLK 
Ekonomianalytiker 
Henrik Berggren 

KOMMUNSTYRELSEN 
2023-09-25 

Utökad låneram för Käppalaförbundet 2023 

Förslag till beslut 

Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta 

1. Kommunfullmäktige beslutar att godkänna ändring av § 14 Lån i 
Käppalaförbundets förbundsordning till ett lånetak uppgående till 4 150 
mnkr 

2. Kommunfullmäktige beslutar att godkänna att ny förbundsordning gäller 
från och med den 1 dec 2023. 

Sammanfattning 

Käppalaförbundet har efter beslut i Mark- och miljööverdomstolen fått tillstånd 
till fortsatt och utökad verksamhet för att rena medlemskommunernas 
avloppsvatten. I beslutet ställs krav på en skärpning av utsläppsvillkoren.  

Det nya tillståndet innebär stora investeringar i befintligt reningsverk. 
Förbundets uppdaterade bedömning är att investeringen i nytt 
verksamhetstillstånd uppgår till 2 075 mnkr. 

Investeringen kommer att behöva lånefinansieras. Den maximala låneramen 
enligt förbundsordningen måste således utökas för att rymma investeringen.  

Käppalaförbundet hemställer den 15 juni 2023 i en skrivelse att Täby kommun 
som medlem i Käppalaförbundet godkänner att förbundsordningen § 14 Lån 
ändras till ett lånetak uppgående till 4 150 mnkr samt att den nya 
förbundsordningen gäller från och med den 1 december 2023. 

Tjänsteutlåtande 
2023-09-01 
Dnr KS 2023/216-4 
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Ärendet 

Bakgrund 
Käppalaförbundet är ett kommunalförbund med 11 medlemmar. Den 
huvudsakliga uppgiften är att omhänderta och rena medlemskommunernas 
avloppsvatten. Täby har varit medlem allt sedan förbundet bildades 1957. Täby 
andelstal i förbundet uppgår 2022 till 12,6 procent. Andelstalet fastställs varje år i 
samband med årsredovisningen och bygger på summan av kapitalavgifter som 
respektive kommun betalat in till förbundet från det att kommunen varit medlem 
i förbundet. 

För att säkra framtida reningskapacitet och att man inte överskrider gällande 
verksamhetstillstånd på 700 000 personekvivalenter initierade förbundet ett 
arbete år 2008 med att söka tillstånd för utökad verksamhet. Målet är att verket 
ska kunna hantera 900 000 personekvivalenter år 2040. Käppalaförbundet har 
efter beslut i Mark- och miljööverdomstolen fått tillstånd till fortsatt och utökad 
verksamhet för att rena medlemskommunernas avloppsvatten. Tillståndet 
medför stora investeringar i det befintliga reningsverket. 

Förbundets uppdaterade bedömning är att investeringsutgifterna under åren 
2023-2028 kommer att uppgå till cirka 3 000 (löpande priser). Merparten av 
dessa investeringar avser det nya verksamhetstillståndet. Den senaste 
bedömningen för projektets utgifter fram till 2028 uppgår till 2 075 mnkr. 

Tabell 1 Investeringsbehov Käppalaförbundet 2023-2028, (Källa: Strategisk investeringplan, 
Käppalaförbundet) 

 2023 2024 2025 2026 2027 2028 
Nytt verksamhets-
tillstånd 

461 635 528 225 80 138 

Kapacitetsutökning 82 92 112 79 47 31 
Reinvesteringar 133 109 74 57 60 68 
SUMMA 676 836 714 361 186 236 

 

När det gäller investeringsutgiften avseende verksamhetstillståndet skriver 
förbundet i årsredovisningen för 2022 att kraftigt ökande priserna på främst 
kemikalier och elenergi, men även byggmaterial, samt den osäkerhet som finns 
kring prisutvecklingen framåt har skapat en ekonomisk osäkerhet. Förbundet 
framhåller dock att de arbetar aktivt med att säkra prisnivåer och planera inköp 
så att osäkerheter gällande pris och leveranstider kan hållas på en så bra nivå som 
möjligt. 
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Enligt § 14 i Käppalaförbundets förbundsordning får inte förbundets styrelse ta 
beslut att påbörja investeringar vars finansiering inte ryms inom den aktuella 
låneramen de närmaste tre åren - den så kallade treårsregeln. Enligt samma 
paragraf anges att förbundets lån inte får överstiga 3 550 mnkr.  

Enligt förbundets årsredovisning för 2022 uppgick lånevolymen till 2 150 mnkr. 
Finansieringen av kommande investeringar de närmaste åren kommer därmed 
inte att rymmas inom nuvarande låneram. 

Hemställan 
Käppalaförbundets fullmäktige beslutade på sitt sammanträde den 30 maj 2023, 
§ 9, att till medlemskommunerna hemställa om en utökad låneram för 
Käppalaförbundet med 600 mnkr till sammanlagt 4 150 mnkr. 

Käppalaförbundet hemställer den 15 juni 2023 i en skrivelse att Täby kommun 
som medlem i Käppalaförbundet godkänner att förbundsordningen § 14 Lån 
ändras till ett lånetak uppgående till 4 150 mnkr samt att den nya 
förbundsordningen gäller från och med den 1 december 2023. 

Finansieringsmodell 
Enligt Käppalaförbundets finanspolicy är tillåtna kreditgivare: svenska banker, 
hypoteksinstitut, försäkringsbolag, pensionsfonder, kommuner samt utländska 
banker och kreditinstitut. 

Sedan 2022 är ambitionen att förbundet i första hand ska finansiera sig genom så 
kallade ägarlån (dvs. kommuner). Frågan har utretts och slutsatsen var att detta 
var det mest ekonomiskt fördelaktiga. Ambitionen gäller både den tillkommande 
lånevolymen som är kopplad till kommande investeringar och de befintliga lånen 
när de omsätts. 

Frågan om utökad låneram är skild från valet av finansieringsmodell och i 
grunden förändras inte Täby kommuns finansiella åtagande gentemot 
Käppalaförbundet vid en förändrad finansieringsmodell. Det som skiljer är hur 
åtagandet redovisas i årsredovisningen. Vid ett lån från kommunen kommer 
detta redovisas som en fordran motsvarande lånets storlek på balansräkningens 
tillgångssida. Om kommunen lånar upp hela beloppet redovisas detta som ett lån 
på balansräkningens skuldsida. Tidigare redovisas Täbys andel av förbundets 
skulder under panter och ansvarsförbindelser i årsredovisningen.  
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I kommunens finansiella mål som mäter skuldsättning exkluderas numera de lån 
som tas upp för Käppalaförbundets räkning (KF 2022-04-19, § 57). 

Ekonomiska överväganden 

Täbys andel av utökningen på 600 mnkr uppgår till 75,5 mnkr. Efter utökningen 
kommer Täbys totala förpliktelse uppgå till 522 mnkr. 

Behovet av en utökad låneram är kopplat till att de planerade investeringarna 
enligt förbundet har blivit dyrare. Käppalaförbundets verksamhet finansieras till 
största delen av årsavgifter från medlemskommunerna1. Täby kommun debiterar 
sedan anslutna fastighetsägare för omhändertagande av spillvatten som en del i 
VA-taxan. Spillvattnets del av taxan utgör knappt 25 procent. I Täby är principen 
för VA-verksamheten är att den ska vara 100 procent taxefinansierad. 

Uppstår det ett behov av ökade årsavgifter i Käppalaförbundet till följd av ovan 
beskrivna ökade kostnader kan det skapa ett behov av höjd VA-taxa i Täby 
kommun. 

Överväganden 

Kommunledningskontorets tidigare bedömning att förbundets kansli gjort 
nödvändiga bedömningar och avvägningar kring den planerade investeringen 
ligger fast.  

Kontoret känner ändå viss oro när projektet nu riskerar att bli dyrare än tidigare 
projekterat. Förbundet befinner sig dock likt kommunen i tid med ökade 
kostnader för insatsvaror och finansiering varför en fördyrning inte är oväntad. 
Detta till trots förväntar sig Täby kommun att förbundet fortsatt har en adekvat 
investeringsstyrning vilken hjälper till att motverkar fördyringar. Kontoret 
noterar att förbundet nu har arbetat fram den strategiska investeringsplan som 
föreskrivs i förbundsordningen vilket är positivt. 

Utöver detta har kommunledningskontoret inga synpunkter och förbundets 
hemställan om en utökad låneram bör kunna godkännas. 

 

 
1 För detaljer se § 15 i förbundsordningen  
https://www.kappala.se/globalassets/documents/diverse-
dokument/kappalaforbundet_forbundsordning_slutversion_tillganglighetsanpassad.pdf 

https://www.kappala.se/globalassets/documents/diverse-dokument/kappalaforbundet_forbundsordning_slutversion_tillganglighetsanpassad.pdf
https://www.kappala.se/globalassets/documents/diverse-dokument/kappalaforbundet_forbundsordning_slutversion_tillganglighetsanpassad.pdf
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Katarina Kämpe 
Kommundirektör 
 
 

Håkan Larsson 
Ekonomichef 

Bilagor 

- Hemställan om att ändra § 14 Lån i Käppalaförbundets förbundsordning, 
2023-06-15 

Expedieras 

Käppalaförbundet 

Controllerchef Anna Hellberg 

Redovisningschef Lena Fahlander 
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